
به تفاهم نرسیدن فدراسیون فوتبال و »سیما« بر سر حق پخش مسابقات لیگ 
برتر که جدیدترین نمونه آن اواخر هفته پیش حادث شد، ماجرای تازه ای نیست 
و بدتر اینکه به نظر می رســد راه حلی که به این ماجرا به شکلی مفید و منصفانه 
برای هر دو طرف پایان بدهد، وجود ندارد و افق پیش رو روشــن تر از آنی نیست 
که تا به حال مشاهده کرده ایم. حرف فدراسیون مشخص و خواسته باشگاه ها 
به حق اســت؛ آنها می گویند اگر درآمدی بر برگزاری مسابقات مترتب و متصور 
است، باید قسمتی معقول و بایسته از آن نصیب باشگاه ها شود زیرا آنها هستند 
که مســابقات را برگزار می کنند، هیجان می ســازند و تماشــاگران برای دیدن 
گهی های شان  بازی های شان پول می پردازند و صاحبان کالاها برای پخش آ
از شبکه های تلویزیونی در زمان پخش تلویزیونی بازی های شان، پول هنگفتی 

را پرداخت می کنند.
نکتــه اصلــی از همین جا آغاز می شــود. نه تنها باشــگاه ها بابــت حق پخش 
مسابقات شان از تلویزیون باید مبلغی بگیرند بلکه اگر از محل تبلیغات بازرگانی 
حقی بر لیگ مترتب است و آن حق بر اثر پخش تلویزیونی مسابقات پدید می آید، 
باید قسمتی ولو کوچک از آن نیز به باشگاه ها تعلق گیرد. مشکل اینجاست که 
باشگاه ها نه تنها بابت حق پخش بازی های خود پولی نمی گیرند بلکه صاحب 
گهی های بازرگانی مرتبط با مسابقات خود نیز نیستند. قسمت  حق و سهمی در آ
دوم پول هنگفتی است که نصیب »ســیما« می شود و این نهاد طبعا باید حقی 

هم برای فوتبال قایل شود.
گهی های بازرگانی برای مسابقاتی به تلویزیون ارجاع می شود که  وقتی همه این آ

فدراسیون و باشگاه ها عوامل تولید و اجرای آن هستند، طبیعی و بدیهی است 
که حق لازم و شایسته به باشگاه ها هم تعلق گیرد. در حالت فعلی باشگاه های 
ما نه تنها دســتمزد هیجانی را که ایجاد می کنند از تلویزیــون نمی گیرند بلکه 
گهی های  گهی های تبلیغاتی هم ســهمی برایشــان متصور اســت و اگر آ در آ
محیطی در هر ورزشگاهی بهره ای را در بر دارد و تیم های حاضر در آن ورزشگاه 
گهی ها در حال پخش از  گهی ها است و آن آ و مسابقه شان سبب وجودی آن آ
تصاویر سیما است، باید حق هر کس در این ارتباط به شکلی شایسته محاسبه 
و پرداخت شود. در شــرایط فعلی اینطور نیست و سودهایی که حاصل می آید و 
طبعا بسیار زیاد است به نهادهایی نمی رســد که بانی اصلی مسابقات اند و آنها 
باشگاه ها هستند و این منفعت به دست کسانی می رسد که بانی فوتبال نیستند 

و فقط از بهره های عظیم آن برخوردار می شوند.
با اینکه باشــگاه ها هر یک می توانند منابع درآمدی داشــته باشــند و از طریق 
اسپانسرها پولی کسب کنند و حتی به ارقامی درشت برسند اما آنها بر اثر شرایط 
خاص فوتبال ما نه فقط حامیان مالی ثابت و درازمدت و مشخصی ندارند بلکه 
حتی حق بلیت فروشی مسابقات خود را نیز دیر به دیر و شاید کمتر از حد معقول 
دریافت می کنند و وقتی بهای حق پخش مسابقات شان هم نرسد، حق دارند که 
معترض شوند. شاید برندگان اصلی ماجرای حق پخش، سرخابی های پایتخت 
باشند که حجم پخش مسابقات شان چند برابر سایر تیم ها است اما اگر تنها موارد 
پخش دیدارهای سایر تیم ها در زمان رویارویی شــان با پرسپولیس و استقلال 
باشــد )که می دانیم اینطور نیست و اخیرا از شــبکه های ورزش، شما و استانی 

نیز بازی های ســایر تیم ها مکررا پخش می شــود( باز پولی است که حق آنها به 
شمار می آید و باید دریافت کنند. فراموش نکنیم که پول بلیت فروشی مسابقات 
تیم ها نیز بعد از کســر دستمزد ســایر نهادهای ذیربط در برگزاری مسابقات به 
قدری اندک می شــود که برای رتق و فتق امور بــه کار نمی آید و باید حتما منابع 
دیگری حاصل آید و پول اضافه ای نصیب باشگاه ها شود و سوال این است که 

اگر باشگاه ها چنین حقی را بخواهند، آیا زیاده خواهی کرده اند؟
از علی کفاشیان به خاطر شــوخی ها و خنده هایش در زمان هایی که باید بسیار 
جدی باشد، می توان صدها گله کرد و از مهدی تاج به خاطر ارجح شمردن مکرر 
منافع تیم ملی بر باشــگاه ها )با آن تعطیلی های کمرشــکن و مکرر لیگ( نیز 
می توان همین گلایه را داشت اما در دریافت حق پخش باید این را در نظر گرفت 
که دســت های آنها به دلایلی بسته اســت و مقام های امنیتی – اجتماعی خلل 
نیفتادن در پخش تلویزیونی بازی های لیگ را الزامی می شــمرند و کفاشیان و 
تاج تابع جریانات موجود هســتند و نه خالق آن. با این حال وقت آن رســیده که 
بخشی از دولت و وزارت ورزش فعال تر از گذشته وارد ماجرا شوند و حق فوتبال 
و پول فوتبال را که در درجه نخســت مال اهالی و صاحبان این ورزش اســت به 
دست همین افراد برسانند و نه ســایرینی که از کنار فوتبال به منافعی هنگفت 
می رسند و وجه ســرگرم کننده بودن آن بر پتانســیل و ظرفیت آنها برای کسب 
گهی های بازرگانی می افزاید ولی حاضر نیســتند  درآمدهایی کلان از طریق آ
پولی را که بخشــی عمده از آن متعلق به دیگران )باشگاه ها و متولیان فوتبال( 

است، به دست آنها برسانند و همه چیز را برای خود می خواهند.

ورزش

خبر آخر

چهره روزاینستوگرافی

 درگیری 
ژرمن ها و 
 انگلیسی ها 
در زمین فوتبال 

20 نفر از هواداران آینتراخت 
و لیدز بعد از بازی دوستانه 
این دو تیم در اتریش دستگیر 
شدند.

تیتر دو

فشار برای مختومه شدن 
پرونده فساد در فوتبال

رئیس کمیســیون اصل نود گفت: ما از طرف برخی 
افراد ذی نفع با توصیه و حتی فشار در این مدت برای 
خاتمه دادن به موضوع پرونده فساد در فوتبال روبرو 
بود ه ایم. رئیس کمیسیون اصل نود با تقدیر از برنامه 
روشــن دکتر گودرزی برای مقابله با فســاد به پایگاه 
خبری وزارت ورزش و جوانان گفت: خوشبختانه وزیر 
ورزش جوانان و مدیــران این وزارت خانه در موضوع 
مقابله با فســاد و بررســی پرونده های آن بیشــترین 

همکاری را با این کمیسیون داشته اند.
پورمختار در پاسخ به ســؤالی در مورد طولانی شدن 
اعلام نتایج این پرونده گفت: ما در این مدت از طرف 
برخی افراد ذی نفع با توصیه و حتی فشار برای خاتمه 
دادن به موضوع فساد در فوتبال روبرو بودیم، افرادی 
اعم از مدیر، مربی و حتی رســانه با رجوع به اعضای 
این کمیســیون خواســتار جمع شــدن آن بودند که 
خوشبختانه با جدیت، ابعاد مختلف فساد در فوتبال 
توســط اعضای این کمیســیون بررسی شده است و 

نتایج آن در روزهای آینده اعلام خواهد شد.
رئیس کمیسیون اصل نود در مورد این که میزان فساد 
در فوتبال نســبت به زمینه های دیگر بیشتر است یا 
خیر گفت: در ورزش فساد در فوتبال به دلیل میزان 
قراردادها بیشتر است و نسبت به سایر موارد نمی توان 
این گونه قضاوت کرد. پورمختار در مورد افراد درگیر 
در پرونده فساد در فوتبال ایران گفت: متاسفانه افراد 
با ســمت های مختلفی درگیر آن هستند، از مدیر تا 
خبرنگار و امیدوارم این اقــدام مجلس که با حمایت 
غالب مردم و رسانه ها برای مقابله با فساد همراه شده 

است به سلامت بیشتر فضای ورزش کمک کند.

علی دایی از لیگ مالزی 
بازیکن گرفت

نیما داغســتانی بازیکن تیم ملی جوانان به صبای قم 
پیوست. با نظر علی دایی سرمربی تیم فوتبال صبای 
قم نیما داغستانی بازیکن چپ پای وتیم ملی فوتبال 
جوانان با عقد قراردادی به مدت 3 فصل رسما به تیم 
فوتبال صبای قم ملحق شد. داغستانی پیش از این که 

به صبا بپیوندد در لیگ مالزی توپ زده است.

سه بازیکن جدید در جمع 
آبی های اهواز

تیم فوتبال استقلال اهواز با سه بازیکن دیگر قرارداد 
بست. سیدمهدی سیدصالحی، مهاجم فصل گذشته 
استقلال خوزستان پس از توافق با مسوولان باشگاه 
اســتقلال اهواز، قراردادی به مدت یک فصل منعقد 
کرد. استقلالی ها همچنین با سعید سالارزاده، مدافع 
فصل گذشته تیم فوتبال نفت مسجدسلیمان به توافق 
رسیدند و این بازیکن فصل پانزدهم را در این تیم توپ 
خواهد زد. دیگر خرید امروز تیم فوتبال استقلال اهواز، 
سعید شــیرازی مدافع فصل گذشته تیم فوتبال نفت 
آبادان بود. ایــن بازیکن با عقد قراردادی به مدت یک 

فصل، آبی پوش شد.

 هافبک فنلاندی 
در تمرین پدیده

از امروز یک هافبک فنلانــدی در اردوی ترکیه پدیده 
حضور پیــدا می کنــد. امروز یک هافبــک فنلاندی 
خودش را به کادر فنی پدیده معرفی می کند و تمریناتش 
را همــراه این تیم انجــام خواهد داد. ایــن بازیکن که 
سباستین اســتراندوال نام دارد، بعد از تحقیقات کادر 
فنی به ترکیه رفته و امروز زیر نظر کادر فنی تمرین می 
کنــد و در صورتی که مورد تائیــد کادر فنی قرار بگیرد 
قــراردادش را امضا خواهد کرد. اردوی پدیده در کمپ 

گرین پارک ترکیه برپا شده است.

 پاشنکو و درویشی 
به ملوان پیوستند

تیم فوتبــال ملــوان بندرانزلی دو بازیکــن جدید به 
خدمت گرفت. سرگئی پاشنکو، دروازه بان مولداویایی 
که بحث حضــورش در تیم هایی چون پرســپولیس 
و صبای قم مطــرح بود، با امضای قــراردادی یک 
ســاله به تیم ملوان بندرانزلی پیوست. رضا درویشی 
نیز که سال گذشته در تیم نفت مسجد سلیمان بازی 
می کرد، به دلیل اینکه مشمول سربازی شده است، 
برای پیوستن به تیم ملوان بندرانزلی با مسئولان این 

باشگاه به توافق رسیده است.

یان رمزی با تراکتور 
استارت زد

یان رمــزی که مدنظر تونی اولیویرا برای پیوســتن به 
تراکتورسازی است از امروز تمریناتش را با تراکتور آغاز 
کرد. یان رمزی قرار است در پست دفاع چپ در تراکتور 
جایگزین حبیب گردانی شود. او دوشنبه به ایران آمد 
و در اردوی تراکتور شرکت کرد و بعد از حضور موفقیت 
آمیز در تســت پزشکی از امروز صبح در تمرین شرکت 
کرد. قرارداد این بازیکن به عنوان یار آسیایی به زودی 
با تراکتور امضا خواهد شد. عباسی مدیرعامل تراکتور 
هم این خبــر را تائید کرد و هنوز قــراردادی با او امضا 

نشده است
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پیشنهاد خوب آقا معلم!
مجید جلالی با ارســال نامه ای رســمی بــه مهدی تاج، 

رئیس ســازمان لیگ 5 پیشــنهاد بــرای بالا 
رفتــن کیفیت رقابت های لیــگ برتر ارائه 

کــرد. در اســتانه لیــگ پانزدهم مجید 
جلالی با ارسال نامه ای به مهدی تاج 
بر لزوم جوانگرایی در لیگ برتر تاکید 
کرد. جلالی که ســال گذشته با تیم 
فوق العاده جوان ســایپا چهره های 
زیادی به فوتبــال ایران معرفی کرد 
در آســتانه لیگ پانزدهــم خواهان 

افزایش سهمیه تعداد بازیکنان جوان 
در لیگ برتر شد.

داستانتکراری»حقپخش«
بلاتکلیفی حق پخش تلویزیونی در آستانه لیگ پانزدهم

حوالی ظهــر دیروز خبر رســید که رای پرونــده موتومبا را 
یکی از اعضــای کمیته اســتیناف لو داده اســت. خبر لو 
رفته این بود: »رای قبلی اســتیناف تایید شد؛ یعنی پیکان 
در لیگ برتر ماند و راه آهن ســقوط می کنــد« اما خیلی از 
اعلام این رای توســط یکی از خبرگزاری ها نگذشــته بود 
که سایت فدراســیون خبر را تکذیب و اعلام کرد که هنوز 
کمیته استیناف رای نهایی را در اختیار دبیرکل فدراسیون 
نگذاشــته اســت. با این بیانیه همه چیز در مــورد تخلف 

موتومبا به سرخط رسید.
از وقتی که کمیته اســتیناف رای خود در خصوص پرونده 
موتومبــا را صادر کرد و براســاس رای این کمیته، راه آهن 
به لیگ یک ســقوط کرد و پیکان در لیگ برتر ماند ســر و 
صداها بلند شــد و راه آهنی ها بــرای پس گرفتن موقعیت 
لیگ برتری خود پاشــنه در فدراســیون را از جا در آوردند. 
جلســات متعددی برگزارشــد ! حتــی در روزهای تعطیل 
اما رای نهایی اعلام نشــد. بهروان در مراسم قرعه کشی 
لیگ برتر وعده داد که رای چهارشــنبه )یعنی چهارشنبه 
هفته گذشته( اعلام می شود اما صالحی در یک مصاحبه 
رادیویی گفت هنوز به جمع بندی نرسیدند و بعد از تعطیلات 
عید فطر نتیجه را اعلام می کنند. تعطیلات تمام شــد اما 
وعده صالحی عملی نشــد. وقتی مردان فدراســیون در 

محاصره خبرنــگاران قرار گرفتند گفتند روز سه شــنبه از 
طریق روابــط عمومی فدراســیون رای را اعلام می کنند 
اما درست موقعی که قرار بود رای از طریق روابط عمومی 
فدراسیون اعلام شود یکی از خبرگزاری ها از لو رفتن نتیجه 
پرونده خبر داد! خبری که خیلی زود توسط روابط عمومی 

فدراسیون تکذیب شد.
اما دلیــل این همه اتلاف وقت چیســت؟ چــرا رای اعلام 
نمی شــود؟ اینطور کــه گفته می شــود فشــارهایی که به 
فدراسیون فوتبال وارد می شود باعث شده تا در اعلام رای 
دچار تردید شــوند. کامــلا از صحبت های کفاشــیان پیدا 
است که مردان فدراســیون برای اعلام رای به جمع بندی 
نرسیده اند. علی کفاشیان در مورد اینکه چرا هنوز رای پرونده 
راه آهن و پیکان اعلام نشــده اســت، می گوید: »به کمیته 
استیناف گفته ایم تا روی این پرونده اشراف کامل پیدا کند تا 
حقی از تیمی خورده نشود. به خاطر همین کمیته استیناف 
در حال بررسی کامل پرونده است هر چند که در این مورد به 
اجماع و تفاهم نرسیده ایم و هر کسی یک نظری می دهد. هر 
چند که باید منتظر باشیم تا همه مان به یک نظر واحد برسیم 
و یک رای خوب را اعلام کنیم. قطعا طی روزهای آینده برای 
اینکه تیم ها لطمه نخورند رای را زودتر اعلام خواهیم کرد.«
رییس فدراسیون به این نکته اشاره می کند که هنوز برای 

صدور رای به جمع بندی نرسیده اند و هر کس یک نظری 
می دهد! ســوال اینجا اســت که غیر از اعضــای کمیته 
استیناف که مسوول رسیدگی به این پرونده هستند آیا فرد 
دیگری باید نظر بدهد؟ در جلسه اولیه که کمیته استیناف 
با حضور مســوولان پیــکان و راه آهن برگــزار کرد یکی از 
اعضای کمیته استیناف متهم به لو دادن رای به نفع پیکان 
شده بود و همین عضو برای پاره ای از توضیحات فراخوانده 
شد! در آن جلسه هم گفته شد که مسوولان فدراسیون باید 
حواسشان به عواقب رایی که داده می شود باشند شاید این 
تذکرات باعث شــده تا رای را نگه دارند و به قول کفاشیان 
هرکسی یک نظری بدهد. روز گذشته انتظارات به نتیجه 
نرسیدو دوباره کفاشــیان وعده روزهای آتی را داد. این به 
تعویق افتادن رای باعث شده تا گمانه زنی های متفاوتی در 
مورد رای زده شــود و یکی از این گمانه زنی ها این است که 
3 امتیاز به پیکان داده شود )به خاطر اعتراضی که کرده ( 
امتیاز بازی های دیگر از راه آهن کسر نشود و به این ترتیب 
دو تیم در لیگ بمانند و استقلال خوزستان به خاطر امتیاز 
کمتر به لیگ یک ســقوط کند! حدســی که از منطق دور 
است ولی شاید عملی شود. شاید هم همان رای قبلی تایید 
شود. باید دید تکلیف این پرونده جنجالی به کجا می کشد 

و زور کدام طرف بیشتر است؟

پرونده موتومبا زیر فشارهای غیرمتعارف
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